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nou veřejnost a podle kapacitních mož−
ností být informační základnou pro do−
tazy, konzultace a expertízy z oblasti
životního prostředí a trvale udržitelného
rozvoje.

Formulování koncepce trvale udržitel−
ného rozvoje vyústilo v osmdesátých
letech v znepokojení nad stavem životního
prostředí, nad řadou dalších globálních
problémů, ale především nad faktem, že se
svět mnohonásobně propojuje, zmenšuje
a že se tak obecně i jeho problémy stávají
globálními. Vzhledem k mimořádné šíři
této teorie, která ve větší či menší míře
souvisí se všemi vědními obory stejně
jako s veškerou společenskou i lidskou
praxí, představuje její rozvíjení jako celku
i v dílčích pohledech trvalý proces.

Trvale udržitelný rozvoj je jedinou
možnou strategií pro budoucnost. Cílem
strategie udržitelného rozvoje je harmo−
nické sladění ekonomického růstu, sociál−
ní spravedlnosti a ochrany životního pro−
středí. Je potřeba efektivně, účinně
a v reálném čase řešit věcné problémy
v oblasti hospodářství, kvality životního
prostředí, sociální soudržnosti a smíru ve
společnosti. Vzájemně vyvážený vztah
těchto oblastí je předpokladem dosažení
trvale udržitelného rozvoje, obecně sdíle−
ného hospodářsky vyspělými zeměmi. 

Mezinárodní závazky ČR v oblasti
udržitelného rozvoje a jejich plnění –
Mgr. V. Třebický, Ústav pro ekopolitiku

Původ MA21:
• 1991 – zrod myšlenky zařadit místní

problematiku do kontextu udržitelného
rozvoje a návrhu Agendy 21.

• 1992 – schválena Agenda 21 včetně
Kapitoly 28 (Iniciativy místních úřadů
na podporu MA21). Velké množství pro−
blémů a řešení obsažených v Agendě 21
má své kořeny na úrovni místních akti−
vit; účast a spolupráce místních úřadů
bude proto faktorem určujícím úspěšnost
realizace jejich cílů. 
Původní cíl: zahájit konzultace vedoucí
k MA21 do roku 1996 ve většině komu−
nit. 

• 1992–1997
Velký úspěch programů MA21 ve světě
(zejména Evropa a Severní Amerika).
Celkem 1812 MA21 v 64 zemích
Česká republika „zaspala“.

• 1997–2002
Exploze MA21 (i mimo Evropu a Se−
verní Ameriku).
Celkem 6400 komunit na všech konti−
nentech – 113 zemí.
Z toho 44% aktivní uplatňování MA21
56% závazek místní správy k MA21,
začátek procesu. 

Evropská unie a MA21:
• 1300 měst ~ 100 mil. obyvatel.
• Od roku 1994 Kampaň udržitelných

měst – Aalborgská charta. 
• Lisabon 1996  –  Akční plán. 
• Hannover 2000 – 250 starostů podepsalo

Výzvu z Hannoveru.
• Zaštítění v rámci EK – Expertní skupina

pro městské životní prostředí.  

• Dobře vedený proces MA21 zvyšuje
šanci daného města (obce, regionu) zís−
kávat finanční prostředky z českých
zdrojů i ze strukturálních fondů a kohez−
ního fondu EU.

Mezinárodní závazky a ČR:
• Pozdní start (konec 90. let).
• Malý zájem municipalit o mezinárodní

závazky.
• Malá informovanost.
• „Soft laws“ – měkké závazky. 
• Situace se lepší!  

ICLEI – Mezinárodní rady pro místní
environmentální iniciativy
Evropská udržitelná města
Tematická strategie 

Součástí semináře byla také prezentace
výstupů pracovních dílen – „Role a možnos−
ti obcí a krajů“ – PhDr. A. Reitschmiedová.

Účastníky semináře především zaujaly
praktické příklady uplatňování MA21 v jed−
notlivých obcích, ale velký ohlas za−
znamenaly i teoretické přednášky o MA21,
Národní síti Zdravých měst a udržitelném
rozvoji. Dále velmi ocenili podporu jednot−
livých ministerstev. Ze semináře si odnáše−
li nové kontakty, inspiraci, motivaci a pod−
něty k zapojení do procesu MA21 a uplat−
ňování principů udržitelného rozvoje ve své
obci a nakonec optimismus, že proces
MA21 v ČR je na dobré cestě.

Ing. arch. Miriam Blažková
Ústav územního rozvoje Brno

MEZINÁRODNÍ SEMINÁŘ

INTEGROVANÝ PŘÍSTUP K PROBLEMATICE BYDLENÍ
A JEHO REGENERACI

Statutární město Havířov společně
s Městskou realitní agenturou, s.r.o. zor−
ganizovalo ve dnech 18. a 19. února 2004
pracovní seminář zaměřený na výsledky
mezinárodní spolupráce při řešení evrop−
ského projektu SUREURO (Sustainable
Refurbishment Europe − udržitelná rege−
nerace v Evropě). Na projektu se aktivně
podílejí subjekty z Francie, Švédska,
Velké Británie, Dánska, Finska, Holand−

ska, Německa a Itálie. Česká  republika
byla vyzvána jako jediný ze států východ−
ní Evropy k účasti. Evropský projekt
SUREURO připravil řadu nástrojů slouží−
cích pro udržitelný management bytového
fondu v nájemních formách bydlení v růz−
ných zemích. Informace o nástrojích
SUREURO jsou dostupné na internetové
adrese www.sureuro.com.

Na národní úrovni se realizují dva tes−
tovací  pilotní projekty, pro které byly vy−
brány lokality obytných domů ve statutár−
ním městě Havířově a městské části Praha
11. Havířovský pilotní soubor  je součástí
městské části  Havířov−Šumbark, v lokali−
tě, jež je charakterizována nedokončenou
hustou zástavbou obytných domů posta−
vených panelovou technologií. Pro celé
sídliště byl v roce 2001 zpracován
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a postupně je za pomoci státní dotace
úspěšně realizován komplexní projekt
regenerace volných ploch. Pilotní projekt
SUREURO–NAS (Sustainable Refurbish−
ment Europe – New Associated States)
vstupuje v současné době do finální fáze.

Záměrem města bylo zorganizovat
pracovní seminář, který na jedné straně
umožní ukázat konkrétní výsledky  mezi−
národní evropské spolupráce v oblasti
bydlení v našich místních  podmínkách,
na druhé straně vyslechnout nejnovější
poznatky od zahraničních i domácích
expertů.

Program semináře byl zaměřen na čtyři
základní témata: 
1. Od administrativní správy bytového

fondu ke správě zblízka.
2. Spolupráce s obyvateli v procesu opera−

cí obnovy.
3. Rezidencializace, nový přístup v pro−

blematice  restrukturalizace sídlišť.
4. Strategický management jako nástroj

trvale udržitelného rozvoje bytového
fondu.

Seminář zahájila PaedDr. Milada Ha−
líková, primátorka statutárního města
Havířova. Rámcově představil cíl a zá−
kladní zásady projektu SUREURO pan
Francois Déplace, hlavní představitel spo−
lečnosti Delphis v Paříži. Podrobně pak
seznámil účastníky s cíli, průběhem zpra−
cování projektu a postupnou realizací
Ing. Pavel Merta z Městské realitní agen−
tury (MRA) Havířov, který je hlavním
koordinátorem pilotního projektu. Semi−
náře se zúčastnili rovněž zástupci Minis−
terstva pro místní rozvoj. Mgr. Jaroslav

Kubečka  ve svém příspěvku uvedl výhle−
dové možnosti čerpání prostředků na rege−
neraci panelových domů ze strukturálních
fondů a PaedDr. Leo Cechel  hovořil o do−
savadním průběhu a výsledcích regenera−
ce panelových sídlišť s využitím státní
dotace dle nařízení vlády č. 494/2000 Sb.

V rámci příspěvků k prvnímu tématu
vysvětlil pan Déplace pojem zprávy zblíz−
ka, což znamená, že pro vymezenou sku−
pinu bytů je ustanoven správce. Povinnos−
tí tohoto pracovníka je pak nejen péče
o pořádek v příslušných domech, ale
i administrativní servis pro nájemníky
i pro příslušnou bytovou společnost. Zku−
šenosti s tímto způsobem správy domů
z Havířova byly tématem dalšího příspěv−
ku Ing. Merty. Ing. Eva Prvá, představi−
telka Delphisu v Bratislavě, uvedla bližší
podrobnosti k nutnosti profesionalizace
správy zblízka aplikované na podmínky
města Havířova.

Příspěvky k druhému tématu přednesli
pan Thomas Knorr− Siedow z IRS Berlín
(Institute for Regional Development and
Structural Planning) a pan Déplace, kteří
hovořili o souvislosti národních tradic
s koncepty zprávy zblízka a o možnostech
transferu těchto koncepcí a o aplikaci
principů rezidencializace v podmínkách
pilotního souboru Havířov. Tento blok
přednášek ukončil pan Ing. Petr Smrček
z MRA, který seznámil účastníky s pro−
blémy řešeného území a postupem reali−
zace úprav dle projektu. Tento příspěvek
byl současně rovněž úvodem pro následu−
jící prohlídku pilotní zóny Šumbark. Sku−
pina tří stavebně shodných 12−ti podlaž−
ních věžových domů, která byla vybrána

pro projekt SUREURO−NAS, je součástí
nedokončené části Šumbarku. Domy byly
dokončeny v roce 1992, jejich technický
stav  je dobrý. Jednou ze zásadních závad
je provozní řešení vstupního podlaží
s problematickým využíváním jednotli−
vých prostorů. Ve vybraných domech žije
celkem 540 obyvatel, navzdory takto
vysoké koncentraci obyvatel však ne−
dochází k zásadním střetům. V rámci pro−
jektu jsou řešeny zejména problémy
využití nebytových prostor, zvýšení bez−
pečnosti a posílení sociálních vazeb. Pro−
ces obnovy bude souviset se zvýšením
profesionality výkonu správy zblízka, ne−
boť trvalá udržitelnost obnovy musí zahr−
novat i významné zlepšení kvality posky−
tovaných služeb.

Ing. Smrček zahájil rovněž třetí téma
programu svým příspěvkem o spolupráci
s obyvateli při přípravě a průběhu prací na
projektu. Spolupráce probíhala v souladu se
zásadami principu participace obyvatel při
realizaci projektu SUREURO. Zkušenosti
s účastí obyvatel jsou jednoznačně kladné.

Čtvrté téma zahrnovalo příspěvek
RNDr. Luďka Sýkory z Přírodovědecké
fakulty UK o strategické správě portfolia
a příspěvek pana Déplace o úloze strate−
gického managementu v procesu městské
revitalizace. 

Workshop byl ukončen formulováním
závěrů, ve kterých byly shrnuty hlavní
poznatky z přednesených příspěvků.

Ing. Marie Polešáková, Ph.D.
Ing. arch. Marie Tomíšková

Ústav územního rozvoje Brno




